

Kurzinfo zu den Autor_innen / *Bio-sketches of Authors*

Monika Alisch, Prof.ⁱⁿ Dr.ⁱⁿ, ist Professorin für Sozialplanung, Sozialraum- und Gemeinwesenarbeit an der Hochschule Fulda, Fachbereich Sozialwesen. Sie leitet das Zentrum Gesellschaft und Nachhaltigkeit – CeSSt der Hochschule Fulda. Ihre Forschungsschwerpunkte sind die Sozialraumforschung, Zivilgesellschaft und Partizipation, Migration und Altern.

Kontakt: monika.alisch@sw.hs-fulda.de

Monika Alisch, Prof. Dr., is Professor of Social Planning, the Sociology of Space and Community Work at Fulda University of Applied Sciences, Department of Social Work. She heads the Centre for Society and Sustainability – CeSSt at Fulda University of Applied Sciences. Her research focuses on social space research, civil society and participation, migration and ageing.

Contact: monika.alisch@sw.hs-fulda.de

Sara Blumenthal, Dr.ⁱⁿ, ist seit 2019 Ass. Professorin am Institut für Erziehungswissenschaften und Bildungsforschung der Universität Klagenfurt, Österreich. Sie lehrt und forscht dort zu Affekten, Kinder- und Jugendhilfe, Gewalt, Sexualpädagogik, Grounded Theory sowie Ethnographie.

Kontakt: sara.blumenthal@aau.at

Sara Blumenthal, Dr., has been Assistant Professor at the Institute of Educational Sciences and Educational Research at the University of Klagenfurt, Austria since 2019. She teaches and conducts research on the topics of affects, child and youth welfare, violence, sex education, grounded theory and ethnography.

Contact: sara.blumenthal@aau.at

Tereza Javornický Brumovská, PhD, holds a doctorate degree in sociology, and researches and teaches on youth mentoring, the sociology of childhood and youth, and qualitative and participatory research methods in the social sciences. She is currently a MSCA IF 2020 Research Fellow at Charles University, Prague, with project no. 101027291 ENCOUNTER: Experiences of Youth in Natural Mentoring Relationships. She is inter-

ested in children, young people, and their daily experiences of different social phenomena, such as youth mentoring.

Contact: tereza.brumovska@fhs.cuni.cz

ORCID: 0000-0002-6582-0371

Vera Dangel, MA, ist seit August 2019 wissenschaftliche Mitarbeiterin an der Hochschule RheinMain im Projekt VISION-RA. Sie hat Soziale Arbeit Gemeindespsychiatrie studiert und war als gemeindepyschiatrische Sozialarbeiterin tätig.

Kontakt: Vera.Dangel@hs-rm.de

Vera Dangel, MA, has been a research assistant at the RheinMain University of Applied Sciences on the project VISION-RA since August 2019. She studied for a MA in Social Work: Community Mental Health and has worked as a community mental health social worker.

Contact: Vera.Dangel@hs-rm.de

Michael Domes, Dr., ist seit 2018 Professor für Theorien und Handlungslehre in der Sozialen Arbeit an der Technischen Hochschule Nürnberg Georg Simon Ohm. Er lehrt und forscht dort zu Theorien Sozialer Arbeit, Ethik, Sozialpsychiatrie (Recovery), Kinder- und Jugendhilfe und Jugend(sozial)Arbeit.

Kontakt: michael.domes@th-nuernberg.de

Michael Domes, Dr., has been a professor of Social Work Theories and Applied Methods at the Nuremberg Institute of Technology since 2018. There, he teaches and researches on social work theories, ethics, social psychiatry (recovery), child and youth welfare, youth work and youth social work.

Contact: michael.domes@th-nuernberg.de

Carolin Ehlke, Dr.ⁱⁿ, ist seit 2013 wissenschaftliche Mitarbeiterin am Institut für Sozial- und Organisationspädagogik der Universität Hildesheim. Sie lehrt und forscht zu folgenden Themen: stationäre Erziehungshilfen, insb. Pflegekinderhilfe und Leaving Care, Jugendhilfe in der DDR, biografische und institutionelle Übergänge sowie sozialpädagogische Professionalität.

Kontakt: carolin.ehlke@uni-hildesheim.de

Carolin Ehlke, Dr., is a researcher at the Institute of Social Pedagogy and Organization Studies, University of Hildesheim. She teaches and researches on the following topics: out-of-home care, especially foster care and leaving care, child and youth care in the GDR, biographical and in-

stitutional transitions and socio-pedagogical professionalism.

Contact: carolin.ehlke@uni-hildesheim.de

Ruth Enggruber, Dr.ⁱⁿ, ist seit 1995 Professorin am Fachbereich Sozial- und Kulturwissenschaften der Hochschule Düsseldorf. Sie leitet in Deutschland die wissenschaftliche Begleitung des Modellprojektes „Gemeinsam sind wir stark – rehapro (GSWS)“ im Bundesprogramm „Innovative Wege zur Teilhabe am Arbeitsleben – rehapro“.

Kontakt: ruth.enggruber@hs-duesseldorf.de

Ruth Enggruber, Dr., has been a professor at the Department of Social and Cultural Sciences at the Düsseldorf University of Applied Sciences since 1995. She is in nationwide charge of scientific monitoring for the model project “Together we are strong – rehapro (GSWS)”, part of the federal programme “Innovative ways to participate in working life – rehapro”.

Contact: ruth.enggruber@hs-duesseldorf.de

Anke Freuwört, M. A., ist wissenschaftliche Mitarbeiterin an der Georg-August-Universität Göttingen, Institut für Soziologie. Sie ist zudem Doktorandin an der Universität Kassel, Institut für Sozialwesen. Ihre Arbeitsschwerpunkte sind Migration und Flucht, politische Partizipation von Migrant_innen und Geflüchteten, Migrant*innenorganisationen und Beiräte.

Kontakt: anke.freuwuert@uni-goettingen.de

Anke Freuwört, M. A., is a research assistant at the University of Göttingen’s Institute of Sociology. She is also a PhD student at the University of Kassel’s Institute of Social Work. Her work focuses on migration and flight, the political participation of migrants and refugees, migrant organizations, and advisory councils.

Contact: anke.freuwuert@uni-goettingen.de

Christian Ghanem, Dr., ist seit 2017 Professor für Theorien und Handlungslehre in der Sozialen Arbeit. Seit 2019 lehrt und forscht er an der Technischen Hochschule Nürnberg Georg Simon Ohm im Bereich der Resozialisierung, Theorien Sozialer Arbeit und Digitalisierung.

Kontakt: christian.ghanem@th-nuernberg.de

Christian Ghanem, Dr., has been a professor of Social Work Theories and Applied Methods since 2017. Since 2019, he has taught and researched at the Nuremberg Institute of Technology in the fields of resocialization, social work theories and digitalization.

Contact: christian.ghanem@th-nuernberg.de

Frieda Heinzelmann, MA, war nach Beendigung ihres Masterstudiums in Sozialer Arbeit an der Technischen Hochschule Nürnberg Georg Simon Ohm als wissenschaftliche Mitarbeiterin tätig. Sie forscht zum Themenbereich der Obdach- und Wohnungslosigkeit, insbesondere zu wohnungslosen Frauen.

Kontakt: frieda_heinzelmann@gmx.de

Frieda Heinzelmann, MA, completed her Master's degree in Social Work, then went on to work as a research assistant at the Nuremberg Institute of Technology. She researches on the topic of homelessness and houselessness, and especially houseless women.

Contact: frieda_heinzelmann@gmx.de

Michael May, Prof. Dr. phil., ist seit 1994 Professor am Fachbereich Sozialwesen der Hochschule RheinMain (Früher FH Wiesbaden) und seit 2017 in der Leitung und Sprecher des Hessischen Promotionszentrums Soziale Arbeit, Deutschland. Er forscht zu Erbringungsverhältnissen Sozialer Arbeit, Gemeinwesenorientierung, Subalternität und Intersektionalität.

Kontakt: Michael.May@hs-rm.de

Michael May, Prof. Dr. phil., has been a professor at the Department of Social Work at the RheinMain University of Applied Sciences (formerly FH Wiesbaden) since 1994, and has led and represented the Hessian Doctoral Research Centre for Social Work in Germany since 2017. He researches into the conditions in which social work is carried out; community-based practice, subalternity and intersectionality.

Contact: Michael.May@hs-rm.de

Frank Nestmann, Prof. Dr. phil. habil., war bis 2014 Professor für Beratung und Rehabilitation an der Technischen Universität Dresden. Er leitet die Forschungsgruppe Mensch-Tier-Beziehung der TU Dresden und forscht und publiziert u. a. zu Beratung, sozialen und persönlichen Netzwerken, Mensch-Tier-Beziehungen und tiergestützten Interventionen.

Kontakt: frank.nestmann@tu-dresden.de

Frank Nestmann, Professor (em.) Dr., is a German psychologist and was professor for Counselling and Rehabilitation at Dresden Technical University (TUD) until 2014. The main topics of his research, teaching and publications are counselling theory and professionalisation, informal helpers and social support, personal relationships and social networks, human-animal bonding and animal-assisted interventions.

Contact: frank.nestmann@tu-dresden.de

Birthe Sander, M.Sc., ist Referentin im Ministerium für Arbeit, Gesundheit und Soziales (MAGS) des Landes Nordrhein-Westfalen in Deutschland; ehemals wissenschaftliche Mitarbeiterin im Modellprojekt „Gemeinsam sind wir stark – rehapro (GSWS)“ im Bundesprogramm „Innovative Wege zur Teilhabe am Arbeitsleben – rehapro“.

Kontakt: BirtheSander@hotmail.de

Birthe Sander, M.Sc., is an advisor at the Ministry of Labour, Health and Social Affairs (MAGS) for the state of North Rhine-Westphalia in Germany. She was previously a research assistant in the model project “Together we are strong – rehapro (GSWS)”, part of the federal programme “Innovative ways to participate in working life – rehapro”.

Contact: BirtheSander@hotmail.de

Frank Sowa, Dr., ist seit 2017 Professor für Soziologie in der Sozialen Arbeit an der Technischen Hochschule Nürnberg Georg Simon Ohm. Seine Lehr- und Forschungsschwerpunkte umfassen abweichendes Verhalten und soziale Kontrolle, soziale Ungleichheit und soziale Probleme, darunter insbesondere das Themenfeld Obdach- und Wohnungslosigkeit.

Kontakt: frank.sowa@th-nuernberg.de

Frank Sowa, Dr., has been a professor of Sociology in Social Work at the Nuremberg Institute of Technology since 2017. His key fields of research and teaching include deviant behaviour and social control, social inequality and social problems with a particular focus on homelessness and houselessness.

Contact: frank.sowa@th-nuernberg.de

Rebekka Streck, Dr.ⁱⁿ, ist seit 2017 Professorin für Sozialpädagogik an der Evangelischen Hochschule Berlin, Deutschland. Sie lehrt und forscht dort zu Theorien und Geschichte Sozialer Arbeit, Rekonstruktiver Sozialforschung, sozialpädagogischer Nutzungsforschung und Adressat_innenperspektiven in der Wohnungslosen- und Drogenhilfe.

Kontakt: streck@eh-berlin.de

Rebekka Streck, Dr., has been Professor of Social Pedagogy at the Protestant University of Applied Sciences in Berlin, Germany, since 2017. She teaches and conducts research on the theories and history of social work, reconstructive social research, socio-pedagogical user research and user perspectives in services for the houseless and drug work.

Contact: streck@eh-berlin.de

Severine Thomas, Dr.ⁱⁿ, Dipl. Soz.arb./Soz.päd., Dipl. Sozialwirtin, ist wissenschaftliche Mitarbeiterin am Institut für Sozial- und Organisationspädagogik der Universität Hildesheim. Arbeitsschwerpunkte: Jugend- und Übergangsforschung, Kinder- und Jugendhilfe, Leaving Care, Ombudschaft, kommunale rechtskreisübergreifende Kooperationen im Übergang.

Kontakt: severine.thomas@uni-hildesheim.de

Severine Thomas, Dr., is a researcher at the Institute of Social Pedagogy and Organization Studies at the University of Hildesheim, Germany. Her research focuses on youth (esp. transitions), child and youth care, leaving care, advocacy in child and youth care, and comprehensive cooperation by the local care system during transitions by young adults.

Contact: severine.thomas@uni-hildesheim.de

Ursula Unterkofler, Dr.ⁱⁿ, ist seit 2021 Professorin für Methoden der empirischen Sozialforschung und Evaluation an der Hochschule München, Deutschland. Ihre Lehr- und Forschungsschwerpunkte sind Rekonstruktive Sozialforschung, Professionsforschung, Niedrigschwellige Soziale Arbeit und Nutzung rekonstruktiver Methoden als didaktische Zugänge in der Lehre.

Kontakt: ursula.unterkofler@hm.edu

Ursula Unterkofler, Dr., has been Professor of Methods of Empirical Social Research and Evaluation at the Munich University of Applied Sciences, Germany, since 2021. Her teaching and research interests focus on reconstructive social research, research on professions, low-threshold social work, and the use of reconstructive methods as didactic approaches in teaching.

Contact: ursula.unterkofler@hm.edu

Jens Vogler, Dr., ist Postdoc am Fachbereich Sozialwesen der Hochschule Fulda. Seine Arbeitsschwerpunkte sind professionelles Handeln in der Migrationsgesellschaft und das Verhältnis Soziale Arbeit zum freiwilligen Engagement.

Kontakt: jens.vogler@sw.hs-fulda.de

Jens Vogler, Dr., is a postdoctoral researcher at the Department of Social Work at Fulda University of Applied Sciences. His work focuses on professional practice in an ethnically diverse society and social work's relationship to volunteering.

Contact: jens.vogler@sw.hs-fulda.de

Marc Weinhardt, Dr., ist seit 2020 Professor für Sozialpädagogik an der Universität Trier. Er lehrt und forscht dort zu den Themen zu Fragen sozialpädagogischer Professionalität, Digitalität und Digitalisierung, Beratung sowie dem Einsatz von Simulation in der Sozialpädagogik.

Kontakt: weinhardt@uni-trier.de

Marc Weinhardt, Dr., has been Professor of Social Pedagogy at the University of Trier since 2020. He teaches and conducts research there on the topics of professionalism in social work, digitality and digitalization, counselling and the use of simulation in social work.

Contact: weinhardt@uni-trier.de

Sandra Wesenberg, Prof.ⁱⁿ Dr.ⁱⁿ phil., ist seit 2017 Gastprofessorin für Klinische Psychologie mit den Schwerpunkten Beratung und Therapie an der Alice-Salomon-Hochschule Berlin. Sie lehrt und forscht zu Beratung, psychosozialen Interventionen für psychisch hoch belastete Kinder und Jugendliche sowie zu Mensch-Tier-Beziehungen und deren Relevanz für Soziale Arbeit.

Kontakt: wesenberg@ash-berlin.eu

Sandra Wesenberg, Prof. Dr., is a visiting professor for clinical psychology, counselling and therapy at the Alice Salomon University of Applied Sciences in Berlin, Germany. Her work focuses on counselling, psychosocial interventions for children and young people with mental illnesses, and human-animal relationships and their relevance to social work.

Contact: wesenberg@ash-berlin.eu

Manuela Westphal, Prof.ⁱⁿ Dr.ⁱⁿ, hält die Professur für Sozialisation mit Schwerpunkt Migration und Interkulturelle Bildung an der Universität Kassel, Institut für Sozialwesen. Ihre aktuellen Arbeitsschwerpunkte sind transnational doing Family, Intersektionalität von Flucht, Migration, Gender und Behinderung, Zivilgesellschaft und Soziale Arbeit.

Kontakt: mwestphal@uni-kassel.de

Manuela Westphal, Prof. Dr., holds the professorship for Socialization with a focus on Migration and Intercultural education at the University of Kassel's Institute of Social Work. Her current work focuses on transnational doing family, the intersectionality of flight, migration, gender and disability, and civil society and social work.

Contact: mwestphal@uni-kassel.de